

Press Release

Council of Europe Press Division

Ref: 370b07

Tel: +33 (0)3 88 41 25 60

Fax: +33 (0)3 88 41 39 11

pressunit@coe.int

internet: www.coe.int/press

47 members

Albania
Andorra
Armenia
Austria
Azerbaijan
Belgium
Bosnia and Herzegovina
Bulgaria
Croatia
Cyprus
Czech Republic
Denmark
Estonia
Finland
France
Georgia
Germany
Greece
Hungary
Iceland
Ireland
Italy
Latvia
Liechtenstein
Lithuania
Luxembourg
Malta
Moldova
Monaco
Montenegro
Netherlands
Norway
Poland
Portugal
Romania
Russia
San Marino
Serbia
Slovakia
Slovenia
Spain
Sweden
Switzerland
"The former Yugoslav Republic of Macedonia"
Turkey
Ukraine
United Kingdom



Council of Europe Secretary General Terry Davis reacts to the end of the illegal detention of Andrei Ivantoc and Tudor Petrov-Popa

Strasbourg, 04.06.2007 – "After 15 years of illegal imprisonment, Andrei Ivantoc and Tudor Petrov-Popa have finally regained their freedom. I welcome their liberation, but I regret that it has come so late and only after they have served the sentence imposed by an unlawful court in the so-called "Moldovan Republic of Transdnistria" in December 1993."

* * *

Andrei Ivanțoc, Tudor Petrov-Popa, Ilie Ilașcu and Alexandru Leșco were arrested in June 1992 at their homes in Tiraspol. They were accused of "anti-Soviet activities and illegally combating the legitimate government of the State of Transdnistria, under the direction of the Moldovan Popular Front and Romania." They were also charged with a number of offences which included two murders. On 9 December 1993 Mr Ilașcu was sentenced to death. The other applicants were sentenced to terms of 12 to 15 years' imprisonment. Mr Ilașcu and Mr Leșcu, were released in May 2001 and June 2004 respectively.

In July 2004, the European Court of Human Rights ordered Moldova and the Russian Federation to pay compensation to the four applicants, and asked them to "take all the necessary steps to put an end to the arbitrary detention of the applicants still imprisoned and secure their immediate release."

Réaction du Secrétaire Général du Conseil de l'Europe à la libération d'Andrei Ivantoc et de Tudor Petrov-Popa

Strasbourg, 04.06.2007 – « Après 15 ans de détention illégale, Andrei Ivantoc et Tudor Petrov-Popa ont enfin été remis en liberté. Je me félicite de leur libération, tout en regrettant qu'elle intervienne si tard et seulement après qu'ils ont purgé la peine prononcée en décembre 1993 par un tribunal illégal dans la soi-disant 'République moldave de Transnistrie' »

* * *

Andrei Ivanțoc, Tudor Petrov-Popa, Ilie Ilașcu et Alexandru Leșco ont été arrêtés en juin 1992, à leur domicile respectif, à Tiraspol. Ils étaient accusés « d'avoir mené des activités antisoviétiques et combattu, par des moyens illégaux, contre l'État légitime de Transnistrie, sous la direction du Front populaire de Moldova et de la Roumanie. » Ils étaient également accusés de plusieurs autres infractions, dont deux meurtres. Le 9 décembre 1993, M. Ilașcu a été condamné à mort. Les autres accusés ont été condamnés à des peines de 12 à 15 ans de prison. M. Ilașcu et M. Leșco, ont été libérés respectivement en mai 2001 et juin 2004.

En juillet 2004, la Cour européenne des droits de l'homme a condamné la Moldova et la Fédération de Russie au paiement d'une satisfaction équitable aux quatre requérants et leur a ordonné de « prendre toutes les mesures nécessaires pour mettre fin à la détention arbitraire des requérants encore incarcérés et assurer leur remise en liberté immédiate ».

To receive our press releases by e-mail, contact : Council.of.Europe.Press@coe.int

A political organisation set up in 1949, the Council of Europe works to promote democracy and human rights continent-wide. It also develops common responses to social, cultural and legal challenges in its 47 member states.